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برگزاری الکترونیکی آزمون ها در سال ۱۴۰۳

 معاون امور آزمون های ســازمان سنجش آموزش کشور با بیان اینکه تمام 
امکانات نرم افزاری و سخت افزاری برای برگزاری آزمون های الکترونیکی آماده 
است و تنها نیازمند سالن های مجهز هستیم، گفت: تلاش می کنیم آزمون هایی 
که سازمان سنجش متولی برگزاری آنها است، در سال ۱۴۰۳ الکترونیکی 

برگزار شوند. 
حسن مروتی درباره برگزاری کنکور به صورت الکترونیکی توضیح داد: برای هوشمندسازی 
نیاز به سالن هایی داریم که داوطلب ها در آنجا مستقر شوند و سوالات آزمون ها را به صورت 

الکترونیکی یعنی برخط )آنلاین( یا غیربرخط )آفلاین( در اختیار آنها قرار دهیم.
وی افزود: در حال حاضر بزرگترین مشــکل ما این سالن ها است که به اندازه کافی در کشور 
موجود نیستند. بزرگترین مرکزی که داریم پیام نور است که در نهایت ۳۵ هزار نفر را می تواند 

جوابگو باشد.
معاون امور آزمون های ســازمان سنجش آموزش کشور گفت: البته اگر دانشگاه آزاد و سایر 
دانشگاه ها هم کمک کنند و سالن هایی را تجهیز کنند ما تمام امکانات لازم چه نرم افزاری و چه 

سخت افزاری را برای برگزاری آزمون الکترونیکی داریم. 
وی ادامه داد: تاکنون در دو استان تهران و کهگیلویه و بویراحمد به صورت پایلوت تعدادی از 
آزمون ها را به صورت مجازی برگزار کردیم و امیدواریم که بتوانیم بعد از سال جدید یک کنکور 
آزمایشی الکترونیک در استان های دیگر برگزار کنیم.مروتی توضیح داد: یکی از آزمون هایی که در 
سال جاری الکترونیکی شد،  آزمون سنجش مهارت های زبان فارسی بود که در روز ۳۱ تیر ماه با 
۸۱ شرکت کننده و در سه حوزه شهرهای تهران، اصفهان و سنندج به  صورت الکترونیکی برگزار 
شد. معاون امور آزمون های سازمان سنجش آموزش کشور افزود: برنامه سازمان این است که در 

سال ۱۴۰۲ یک آزمون ۲۰۰ هزار نفری را به صورت الکترونیکی برگزار کند.
 وی گفت: آزمون الکترونیکی به این صورت است که سوال را در سازمان سنجش از طریق 
سامانه طراحان سوال، طراحی و بعد برای هر داوطلب سوال مخصوص به خود را اختصاص می 
دهیم که همان لحظه جواب می دهد و همان لحظه هم می تواند نتیجه آزمون خود را دریافت کند 

و در نهایت کاغذ از مجموعه حذف می شود و امنیت آزمون ها هم بهتر می شود.
معاون امور آزمون های سازمان سنجش آموزش کشور افزود: روش دیگری هم وجود دارد که 
آزمون با موبایل و تحت عنوان »موبایل بیس« برگزار می شود؛ این روش مقداری مشکل تر است 
و حفظ امنیت آن سخت تر خواهد بود. کارشناسان سازمان سنجش هم اکنون در حال بررسی این 

روش هستند و روی آن کار می کنند.
مروتی ادامه داد: به طور کلی همزمان روی »کامپیوتر بیس« و »اسکرین بیس« و »موبایل 

بیس« کار می کنیم و در نهایت کاغذ از آزمون ها حذف خواهند شد. 
معاون امور آزمون های سازمان سنجش آموزش کشور گفت: در حال برنامه ریزی هستیم که اگر 
بشود در آینده آزمون کارشناسی ارشد و دکتری را در یک روز و کل آزمون سراسری کارشناسی را 
هم در یک روز برگزار کنیم که البته هنوز در حال مطالعه است و امیدواریم برای سال ۱۴۰۳ این 
تصمیم محقق شود. مروتی درباره تعداد آزمون هایی که سنجش برگزار می کند نیز اظهار داشت: 
بیش از ۱۰۰ آزمون را سازمان سنجش در طول یک سال برگزار می کند.معاون امور آزمون های 
سازمان سنجش آموزش کشور درباره امنیت آزمون ها هم گفت: تمام تمهیدات لازم از جمله تنوع 
سوالات و دفترچه ها و دستگاه های آشکارساز را فراهم کرده ایم و امیدواریم که در آینده بتوانیم 
کاری کنیم که در حوزه ها اینترنت وصل نباشد و در عین حال برای مردم هم مشکلی پیش نیاید.

 دسترسی ۵۲۲ خانوار شهرستان بابلسر 
به شبکه ملی اطلاعات برقرار شد  

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان مازندران از افتتاح سایت همراه 
اول در روستای خشکرود شهرستان بابلسر جهت پوشش ۵۲۲ خانوار این 

روستا از خدمات ارتباطی خبر داد. 
اســماعیل اعزی مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان مازندران اظهار کرد: عصر روز 
چهارشنبه گذشته همزمان با بزرگداشت نیمه شعبان سایت همراه اول با اعتباری بالغ بر سه میلیارد 
تومان در روستای خشکرود شهرستان بابلسر  افتتاح شد.وی افزود: با بهره برداری این سایت، 
روستای خشکرود بخش رودبست شهرستان بابلسر به شبکه ملی اطلاعات متصل و جمعیتی بالغ 

بر ۵۲۲ خانوار از خدمات باکیفیت صوت و اینترنت برخوردار شدند.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اســتان مازندران در این مراسم با اشاره به پایان سال و 
گزارش عملکرد یکساله گذشته این اداره کل گفت: خوشبختانه اقدامات موثری در طی یکساله 
گذشته در حوزه زیرساخت های ارتباطی صورت پذیرفته و روند رو به رشد توسعه فناوری های 
نوین و ارتباطات در مازندران همچنان ادامه دارد و می توان امیدوار بود تا فاصله میان روستاهای 
استان  بلحاظ امکانات و خدمات با مناطق شهری به کمترین حد ممکن برسد.این مراسم با حضور 
باقرزاده نماینده مردم شهرستانهای فریدونکنار و بابلسر، نوروزی مدیر مخابرات منطقه مازندران، 

بخشدار رودبست به همراه جمعی از مسوولان محلی و اهالی این روستا برگزار شد.

 ارائه خدمات پستی برای کسب و کار های اینترنتی 
در پنجره واحد تجارت الکترونیکی 

مدیرعامل شرکت ملی پست، در رشته ویراستی از ارائه خدمات پستی حمل و 
تحویل کالا برای کسب و کار های اینترنتی در پنجره واحد تجارت الکترونیکی 

خبرداد. 
محمود لیایی معاون وزیر ارتباطات و مدیرعامل شرکت ملی پست، در رشته ویراستی نوشت: 
درخواســت خدمات پستی حمل و تحویل کالا برای کسب وکار های اینترنتی که پیش از این 
فیزیکی و از طریق مراجعه حضوری به واحد های پســتی انجام می شــد، با ایجاد پنجره واحد 
تجارت الکترونیکی برای کسب وکار های دارای اینماد فراهم شد.پنجره واحد تجارت الکترونیکی 
)ecsw.ir( در جهت تحقق دولت الکترونیک و به منظور تسهیل امور و تجمیع خدمات مورد 
نیاز کسب وکار های اینترنتی از طریق یک درگاه و بدون نیاز به ثبت نام های مجزا و ورود مجدد 

اطلاعات طراحی و اجرا شده است.

سامسونگ ردیاب خود را با گوشی های تاشوی جدید 
عرضه می کند 

 Galaxy Z Flip ۵ و Galaxy Z Fold سامسونگ اعلام کرد که گوشی های
۵ را با طیف جدیدی از لوازم جانبی عرضه خواهد کرد. 

شرکت سامسونگ گوشی های تاشوی جدید خود، تحت عنوان گلکسی زد فلیپ ۵ و گلکسی زد 
فولد ۵ را با طیف جدیدی از لوازم جانبی عرضه خواهد کرد که از جمله آن می توان به دومین نسخه 
از SmartTag اشاره کرد. این شرکت کره ای در سال ۲۰۲۱ وارد بازار دستگاه های هشدا همراه 
شد.ردیاب بلوتوث این برند کره ای با موفقیت تجاری فاصله زیادی دارد. آزمایش کنندگان به ویژه 
آن را به خاطر اندازه و مهم تر از همه، سازگاری محدود آن با دستگاه های سامسونگ مورد انتقاد 
قرار داده اند.به گفته یک منبع، شرکت سامسونگ یک رویداد را برای معرفی گوشی های هوشمند 

و لوازم جانبی خود مانند Galaxy Smart Tag ۲ تا شش ماه دیگر برگزار خواهد کرد.
 Tile، Apple Air اولین نسخه این ردیاب عملکردی شبیه به چراغ های هشداری مانند
Tag را ارائه می دهد. این دستگاه آسیایی طراحی »عملکردی« بیشتری دارد، اما محدود به 

دستگاه های موجود در مجموعه SmartThings است.
شرکت سامسونگ با عرضه SmartTag ۲، به خود فرصتی دوباره می دهد تا مردم را متقاعد 
کند که ردیاب این شرکت را به کار گیرند. اما چگونه می توان محصول خود را بهبود ببخشید، اگر 
آن را برای همه دستگاه های اندرویدی قابل استفاده نکیند یا محدوده بلوتوث آن را افزایش دهید.

اخبار کوتاه 

دبیر ســتاد توســعه فناوری نانو گفت: تاکنون 
شــرکتهای دانش بنیان با صنایع مختلفی پروژه 
مشترک تعریف کرده اند که بر اساس آمار حدود 
۴۰۰ پروژه موفق را به کارفرماها و شرکای صنعتی 

خود تحویل داده اند.
دکتر عماد احمدوند در خصوص آخرین آمار تولید و فروش 
شرکتهای نانویی اظهار کرد: بر اساس آمار انتهای بهمن ماه، 
۳۴۲ شــرکت فناور در حوزه نانو توانسته اند یک هزار و ۴۲۸ 

محصول نانویی را وارد بازار کنند.
دبیر ستاد توســعه فناوری نانو با بیان اینکه تا انتهای سال 
گذشته این شــرکتها ۱۱۱۱ محصول را وارد بازار کرده بودند، 

گفت: از نظر کمیت رشد مطلوبی داشته ایم.
به گفته احمدوند، مســئله کمک به ورود محصولات دانش 
بنیان به بازار از اهمیت بالایی برخوردار اســت که در ســتاد 
به این موضوع توجه ویــژه ای داریم و در قالب حمایت های 
توانمندسازی، کمک می کنیم تا شرکتها از سطح اثبات فناوری 

فراتر بروند به مرحله تولید و ورود به بازار برسند.
وی درخصوص یکی دیگر از اهداف ستاد توسعه فناوری نانو 
گفت: هدف ما صرفاً افزایش تعداد شرکتهای دانش بنیان حوزه 
نانو نیست بلکه باید کمک کنیم که شرکتهای موجود بزرگ تر 

و مؤثرتر شوند.
وی با تأکیــد بر اینکه در مواردی که یک شــرکت، دارای 

یک فناوری پلتفرمی اســت و ظرفیت فنی بــرای افزایش 
تعداد محصولات مبتنی بر آن فناوری پایه را دارد، به توســعه 
سبد محصولاتش کمک می کنیم، گفت: همچنین کمک به 
ارتباط گیری شرکت های دانش بنیان با صنایع موجود کشور 
و تلاش برای شــناخت و حل چالش هــای صنایع، از دیگر 

مأموریت ها و اهداف ماست.
احمدوند گفت: با کمک ســازوکاری که تحت عنوان شبکه 
تبادل فناوری در ستاد نانو ایجاد شده، شرکتهای دانش بنیان 
با صنایع مختلفی پروژه مشترک تعریف کرده و تاکنون حدود 
۴۰۰ پروژه موفق را به کارفرماها و شرکای صنعتی خود تحویل 

داده اند.

۴۰۰ پروژه نانویی برای صنایع انجام شد

معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری، با صدور حکمی دبیر ستاد فناوری های 

فرهنگی و نرم را منصوب کرد. 
در حکم روح الله دهقانی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهوری خطاب به مســعود حسنلو آمده است:» نظر به مراتب 
شایستگی و تجارب به موجب این حکم شما را به عنوان سرپرست ستاد 

توسعه فناوری های فرهنگی و نرم منصوب می کنم.
 تشــکیل شورای اندیشــه ورز فناوری های فرهنگی و نرم با حضور 
متخصصین و خبرگان در این حوزه و پیگیری اجرای سند ملی توسعه 
فناوری های فرهنگی و نرم در همکاری با شورای عالی انقلاب فرهنگی 
و دیگر دســتگاه های مسئول، تعریف و راهبری پروژه های پیشران در 
جهت توسعه اقتصاد صنایع فرهنگی و نرم با استفاده از همه ظرفیت های 
زیســت بوم فناوری کشور از مهمترین ماموریت های مورد انتظار از آن 
ســتاد اســت که باید با هماهنگی معاونت توسعه اقتصاد دانش بنیان 
پیگیری شود. از درگاه خداوند متعال دوام توفیقات جنابعالی را در پیروی 
از منویات حکیمانه رهبر معظم انقلاب اسلامی و سیاست های دولت 

مردمی خواستارم.«

مسعود حسنلو، کارآفرین حوزه صنایع خلاق ، فعال و پژوهشگر حوزه 
سیاســتگذاری صنایع خلاق، عضو شــورای نظارت بر اسباب بازی، 
عضو و دبیر کارگروه سیاســت گذاری مجمع فعالان بازی، کارشناس 
 ارشد سیاســت گذاری فرهنگی از دانشــگاه امام صادق علیه السلام

 است.
همچنین از حسن همکاری خدمات خالصانه و زحمات پرویز کرمی 

مراتب قدردانی می شود.

با حکم وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، ابراهیم یافتیان به 
عنوان عضو هیئت مدیره شرکت مخابرات ایران منصوب شد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات ضمن تقدیر و تشکر از محمد شریف 
خانی، طی حکمی ابراهیم یافتیان را به سمت »عضو هیئت مدیره شرکت 
مخابرات ایران« منصوب کرد.برنامه ریزی و سیاستگذاری برای همراهی 
شــرکت مخابرات ایران با وزارتخانه برای توسعه شبکه ملی اطلاعات و 
دســتیابی به اهداف طرح کلان و معماری شبکه ملی اطلاعات، توسعه 
دسترسی پهن باند ثابت با تاکید بر توسعه فیبر نوری و پیگیری اجرای طرح 
فیبرنوری منازل و کسب و کارها در شرکت مخابرات ایران، توسعه و ارتقاء 
شبکه انتقال درون استانی و درون شهری مخابرات ایران، افزایش انضباط 
مالی و اداری در شرکت مخابرات ایران و برنامه ریزی برای افزایش بهره 
وری و مدیریت هزینه ها و بهبود معیشت و تکریم کارکنان و بازنشستگان 
شرکت مخابرات ایران و شتاب بخشی به توسعه شبکه فیبرنوری مورد نیاز 
برای توسعه ارتباطات در روستاهای کشور از اهم انتظارت وزیر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات از ابراهیم یافتیان اســت که در حکم انتصاب وی 
آمده است.ابراهیم یافتیان دارای مدرک تحصیلی کارشناسی مخابرات و 
کارشناسی ارشد مدیریت استراتژیک است. »معاون مرکز مخابرات شهید 

عرب ســرخی«، »رئیس مراکز مخابرات الغدیر، ملت، آیت الله کاشانی، 
شــهید کاظمیان، پیروزی«، »معاون مناطــق ۴ و 6 مخابرات تهران«، 
»مدیــرکل مخابرات منطقه ۲ تهران«، »عضو هیات مدیره و قائم مقام 
مدیرعامل مخابرات استان تهران« و »معاون مرکز ملی فضای مجازی« از 
جمله مهمترین مسئولیت های وی است. ابراهیم یافتیان از سال ۱۳96 به 
عنوان نماینده سهام عدالت در هیات مدیره شرکت مخابرات ایران مشغول 

به فعالیت بوده است.

سرپرست ستاد توسعه فناوری های 
فرهنگی و نرم منصوب شد

 انتصاب عضو هیئت مدیره
 شرکت مخابرات ایران

دانشمندان موفق به ساخت رایانه ای با 
 CPU استفاده از قارچ به عنوان جایگزین

و RAM شدند. 
آزمایشگاه )UCL( در دانشگاه غرب انگلستان 
)UWE Bristol(، مادربــرد قارچی خود را در 
مجله Popular Science به نمایش گذاشته 
است. این آزمایشگاه، از روش های عجیب در علوم 
رایانه، ماننــد wetware که به کاربرد مفاهیم 
سخت افزار و نرم افزار برای موجودات زنده تمرکز 

دارد، استفاده می کند.
قارچ ها با استفاده از میسلیوم که رشته های باریکی 

به اندازه یک نخ هستند، به یک شبکه ریشه ای در زیر زمین متصل می شوند. مادربرد قارچی از میسلیوم به 
عنوان رسانا و جایگزینی برای سایر اجزای الکترونیکی مانند پردازنده یا حافظه استفاده می کند.

در مطالعه قبلی، محققان نشان دادند که قارچ ها می توانند از طریق سیگنال های الکتریکی و با استفاده از 
میسلیوم با یک دیگر ارتباط برقرار کنند؛ بنابراین میسلیوم قادر به ارسال و دریافت سیگنال های الکتریکی و 

حفظ حافظه است.
نورون های مغز انسان از فعالیت های جهشی برای ارتباط استفاده می کنند و تحقیقات آداماتزکی نشان می دهد 
که میسلیوم از چنین مدل مشابه استفاده می کند. در نتیجه، دانشمندان می توانند از وجود یا عدم وجود یک 
جهش به عنوان مبنای صفر یا یک استفاده کنند، دقیقا شبیه به زبانی که رایانه معمولی از آن استفاده می کند.

علاوه بر این، آداماتزکی تأکید کرد که اگر محققان، میسلیوم را در دو نقطه جداگانه تحریک کنند تا رسانایی 
را افزایش دهند، می توانند سرعت و اطمینان از ارتباطات را افزایش دهند. این فرآیند به رشد حافظه کمک 

می کند.
کامپیوتر های قارچی از نظر عملکرد نمی توانند با کامپیوتر های معمولی با CPUهای فوق العاده، رقابت کنند. 
با این حال، این کامپیوتر های قارچی مزایایی دارند. مثلا آن ها می توانند خطا های پیشرفته را به دلیل قابلیت 
خود مولدی و قابلیت پیکربندی مجدد، به میزان بیشتری تحمل کنند. علاوه بر این، رایانه های قارچی حداقل 

انرژی را مصرف می کنند، بنابراین راندمان انرژی بالایی دارند.
محقــق اصلی این طرح در مصاحبه ای با مجله Popular Science گفت: درحال حاضر فقط انجام 
مطالعات قابل اجرا ممکن است. ما فقط نشان می دهیم که امکان پیاده سازی این مسئله وجود دارد و می توان 

مدار های منطقی پایه و مدار های الکترونیکی پایه را توسط میسلیوم پیاده سازی کرد.

 استفاده از قارچ
 برای ساخت رایانه 

استارت آپ»سربرال« که طی همه گیری کرونا محبوب شده بود، داده های خصوصی 
بیش از ۳.۱ میلیون بیمار آمریکایی را با شبکه های اجتماعی و آگهی دهندگان از جمله 

گوگل، متا و تیک تاک به اشتراک گذاشته است.
استارت آپ »سربرال« که طی روزهای اولیه همه گیری کرونا به شدت محبوب شد، اکنون اعلام کرده 
داده های خصوصی بیش از ۳.۱ میلیون بیمار آمریکایی را با شبکه های اجتماعی و آگهی دهندگان از جمله 
گوگل، متا و تیک تاک به اشتراک گذاشته است.اخیرا یک هشدار در وب سایت سربال آپلود شده که نشان 
می دهد این شرکت از آغاز فعالیت خود در اکتبر ۲۰۱9 میلادی از افزونه های »پیکسل« برای جمع آوری 
داده های کاربران استفاده می کرده است. پیکسل ها در حقیقت ردیاب هایی هستند که شرکت هایی مانند 

متا برای مقاصد تبلیغاتی به توسعه دهندگان طرف ثالث ارائه می دهند.
سربرال پس از بررسی نرم افزار خود متوجه شد که برخی اطلاعاتی را فاش کرده که براساس قانون به عنوان 

داده های سلامتی حفاظت شده، تلقی می شوند.
میان داده هایی که سربال به اشتراک گذاشته نام، شماره موبایل، تاریخ تولد، اطلاعات بیمه فرد نیز دیده می 
شود همچنین در برخی موارد ممکن است اطلاعاتی را که بیماران برای خودارزیابی سلامت روان برای تعیین 
وقت مشاوره و دسترسی به سرویس های دیگر تکمیل کردند را نیز جمع آوری کرده باشد. به گفته سربرال، 

شماره تامین اجتماعی، اطلاعات بانکی یا شماره کارت اعتباری فاش نشده است.
سربرال اعلام کرد پس از این امر پیسل های ردیابی را غیرفعال یا حذف کرده است. در بیانیه شرکت نیز 
آمده است: علاوه بر آن ما عملکردهای امنیتی خود و همچنین فرایندهای بررسی را ارتقا دادیم تا ریسک 
اشــتراک گذاری این اطلاعات در آینده کمتر شود. از سوی دیگر وزارت بهداشت و خدمات انسانی ایالات 

متحده نیز مشغول تحقیق در این باره است.

اطلاعات ۳ میلیون بیمار آمریکایی 
در اختیار متا و گوگل قرار گرفت

توانستند  تازه  پژوهشی  در  دانشمندان 
روشــی را پیدا کنند تا انتقال دارو های 
آنتی بادی بــه درون مغز بیماران آلزایمر 

ممکن شود.
گروهی از محققان در ژاپن روش جدیدی برای 
انتقال دارو به مغز کشف کردند که در آزمایش روی 
موش ها موفق ظاهر شده است و می تواند سرعت 
پیشرفت بیماری آلزایمر را کاهش دهد و حتی شاید 

امیدی برای درمان آن ایجاد کند.
دانشــمندان در این روش برای انتقال آنتی بادی 
پروتئین آمیلوئید B به داخل مغز نوعی نانومیسل 

پلیمری گلوکزیله ایجاد کردند که در  واقع توپ هایی توخالی و ریز است که می تواند از سد خونی مغز موش ها 
عبور کند. این فرایند با میانجی گری حامل شماره ۱ گلوکز )GLUT۱( انجام می شود و با افزایش سطح 

گلوکز خون شدت می یابد.
 B محققان در آزمایش های خود نانومیسل های پلیمری را با تکه هایی از آنتی بادی ضد الیگومر های آمیلوئید

پر کردند و به مغز موش های مبتلا به آلزایمر فرستادند.
»نوبو ســانجو«، از محققان ارشــد این پژوهش می گوید: »نتایج کار بسیار واضح بود. تزریق تکه های 
آنتی بادی ضد الیگومر های آمیلوئید B از طریق نانومیسل های پلیمری به طرز چشمگیری تعداد گونه های 
خطرناک آمیلوئید B را کاهش داد. به علاوه، پلاک های آمیلوئیدی که همچنان شکل می گرفتند، کوچک تر 

و کم تراکم تر از نمونه های مشاهده شده در سایر موش های مبتلا به آلزایمر بودند.
پژوهشــگران سپس رفتار های موش های تحت درمان را بررسی کردند و متوجه شدند که این موش ها 

یادگیری و ظرفیت حافظه بهتری نسبت به موش های درمان نشده داشته اند.
»آکیکو آمانو«، از نویســندگان ارشد این مقاله می گوید: »یافته های ما نشان می دهد که رساندن سطح 
مناسبی از آنتی بادی به مغز با کمک نانومیسل های پلیمری می تواند گونه های خطرناک آمیلوئید B را کاهش 

دهد و سرعت پیشرفت آلزایمر در موش ها را پایین بیاورد«
بیماری آلزایمر که به زوال عقل منجر می شود، معمولاً با تجمع پروتئین آمیلوئید B در مغز به وجود می آید. 
دانشمندان در گذشته سعی کرده بودند آنتی بادی های ضد این پروتئین را به مغز بفرستند، اما این دارو ها 
به شکل مؤثر از سد خونی مغز عبور نمی کنند ،  حالا دانشمندان امید تازه ای برای کمک به بیماران پیدا 

کرده اند.

 پیدا شدن روشی جدید 
برای ارسال دارو به درون مغز 

پژوهش های جدید نشان می دهد که ربات هوش مصنوعی 
ChatGPT می تواند داده ها و اطلاعات جعلی را واقعی جلوه 
دهد که به ویژه در مورد اطلاعات پزشکی می تواند خطرآفرین 

باشد.
نویسندگان این مطالعه جدید ادعا می کنند که این ابزار هوش مصنوعی، کار 
انتشار تحقیقات جعلی را که می تواند در همه امور شک و تردید ایجاد کند، 
آسان تر از همیشه می کند.پژوهشگران این مطالعه می گویند: ما در این مقاله 
با چند مثال نشان دادیم که چگونه می توان از چت بات های هوش مصنوعی 
برای ساختن تحقیقات در جامعه پزشکی استفاده کرد. علاوه بر این، مطالعات 
مربوط به تشخیص انسانی آثار مبتنی بر هوش مصنوعی را برای سنجش 
دقت شناســایی آثار ساختگی و تولیدشده توسط هوش مصنوعی مقایسه 
کردیم.در ادامه این مقاله آمده اســت: علاوه بر این، ما دقت آشکارسازهای 
هوش مصنوعی آنلاین رایگان را آزمایش کردیم. ســپس خطر تحقیقات 
ساختگی همراه با دلایلی که چرا می خواهیم تحقیقات پزشکی و راه حل های 

بالقوه برای این تهدید را ایجاد کنیم، برجسته کردیم.
پژوهشگران پس از درخواست از ChatGPT برای ایجاد یک چکیده 
بــرای یک مقاله علمی در مورد اثــرات دو داروی مختلف بر روی آرتریت 
روماتوئید به این نتیجه رسیدند. آنها از ربات هوش مصنوعی درخواست کردند 

که از داده های سال ۲۰۱۲ تا ۲۰۲۰ استفاده کند و ChatGPT یک چکیده 
واقعی تولید کرد و حتی اعداد واقعی را ارائه کرد. علاوه بر این، هنگامی که 
پژوهشــگران آن را تشــویق کردند، ادعا کرد که یکی از آن دو دارو بهتر از 
داروی دیگر کار می کند که این موضوع، یک کار و تأیید خطرناک از سوی 

یک چت بات است.
از آنجایی که ChatGPT در حال حاضر فقط با داده های تا سال ۲۰۱9 
آموزش دیده اســت و آنها را در نظر می گیرد، نمی تواند هیچ آماری از سال 
۲۰۲۰ داشــته باشــد، اما در این مورد ادعا کرد که ارقام و آمار خود را از یک 
پایگاه داده خصوصی گرفته است که برای دسترسی به آن نیاز به پرداخت 
هزینه است.پژوهشگران هشدار می دهند که در عرض تنها یک بعد از ظهر 
می توان با ده ها چکیده مطالعه که می توان آنها را برای انتشار به کنفرانس های 
مختلف ارســال کرد، روبرو شــد و خطر این است که پس از پذیرش یک 
چکیده برای انتشــار، می توان از همین فناوری برای نوشتن دست نوشته و 
مقاله استفاده کرد که کاملًا بر اساس داده های ساختگی و نتایج جعلی بنا شده 
است.بر خلاف هشدارهای پژوهشگران، آنها خاطرنشان کردند که راه های 
مثبتی برای استفاده از هوش مصنوعی نیز وجود دارد.آنها می گویند: استفاده از 
هوش مصنوعی برای تحقیقات ذاتاً یک تلاش مخرب نیست. درخواست از 
هوش مصنوعی برای بررسی دستور زبان کار یا نوشتن نتیجه ای برای نتایج 
قانونی و صحیح کســب شده در یک مطالعه، از دیگر کاربردهایی است که 
هوش مصنوعی می تواند در فرآیند پژوهش بگنجاند تا کارهای زمان بری را که 
روند پژوهش های علمی را کند می کند، حذف کند.مسئله زمانی چالش برانگیز 
می شود که فرد از داده هایی استفاده می کند که وجود ندارند و در واقع نتایج را 
برای نوشتن پژوهش می سازد که ممکن است به راحتی تشخیص انسانی را 
دور بزند و راه خود را به یک نشریه علمی باز کند.پژوهشگران می گویند این 
آثار در صورت انتشار، پژوهش های مشروع را آلوده می کنند و ممکن است بر 
تعمیم پذیری آثار مشروع تأثیر بگذارند.پژوهشگران در پایان خاطرنشان کردند 
که برای ادامه استفاده ایمن از ChatGPT، ملاحظات مربوط به داده های 

جعلی و پیامدهای آن باید در نظر گرفته شود.

ChatGPT می تواند اطلاعات پزشکی قانع کننده جعل کند 
ربات انسان نما »ســوفیا« از زمان فعال شدنش در سال 
۲۰۱۶ به دست یک شرکت هنگ کنگی تاکنون در مکان های 
مختلفی حضور داشته و تاکنون پنج بار در رویدادهای امارات 

دیده شده است.
ربات »سوفیا« )Sophia( نخستین بار در سال ۲۰۱6 به عنوان یک ربات 
انسان نمای فوق العاده باهوش با چهره ای واقعی ظاهر شد که می توانست 
پلک بزند، از این طرف به آن طرف نگاه کند و حرف بزند. این ربات انسان نما 
که توسط شرکت »هانسون رباتیک« واقع در هنگ کنگ ساخته شده است، 
می تواند صحبت کند، لبخند شیطنت آمیزی بزند و حتی لطیفه بگوید. هانسون 
رباتیک در وبسایت خود توضیح داد: سوفیا که پیشرفته ترین ربات انسان نمای 

این شرکت است، رؤیاهای ما را برای آینده هوش مصنوعی نشان می دهد.
سوفیا به  عنوان ترکیبی منحصربه فرد از علم، مهندسی و هنر، یک شخصیت 
علمی-تخیلی ساخته شده به دست انسان است که آینده هوش مصنوعی و 
رباتیک را به تصویر می کشد و همچنین، بستری برای تحقیقات رباتیک و 
هوش مصنوعی پیشرفته به شمار می رود. در حالی که سوفیا چیزی نزدیک 
به هوش انسانی ندارد، ترکیبی از هوش مصنوعی و نرم افزار اسکریپت نویسی 
سوفیا به او اجازه می دهد تا مکالمه ای منسجم داشته باشد. علاوه بر این، ظاهر 
و توانایی او در تقلید و پاسخ به عبارات انسان ها در دنیای رباتیک بی نظیر است.  
سوفیا در برنامه های تلویزیونی بی شماری حضور داشته و مصاحبه کرده است. 
سوفیا در حساب رسمی اینستاگرام خود که بیش از ۲۰۰ هزار نفر دنبال کننده 
دارد، نوشت: خوش شانس بودم که چند روز گذشته را در نمایشگاه آرت دوبی 
 Glacier(»گذراندم. او اثر هنری سمعی و بصری به نام »رؤیاهای یخچالی
Dreams( اثر هنرمند »رفیک آنادول«)Refik Anadol( را بررســی 

کرد.
ســال گذشته او در بزرگترین کنفرانس هوشمند برای حسابرسان داخلی 
موسوم به »کنفرانس ســالانه حسابرسی منطقه ای«)ARAC( شرکت 
کرد. او یک جلسه تعاملی در مورد آینده هوش مصنوعی با عنوان »هوش 
مصنوعی در حرفه حسابرســی داخلی« برگزار کرد. این اقدامی از ســوی 

برگزارکنندگان برای نشــان دادن اهمیت هوش مصنوعی در تلاش های 
آینــده بود. ســوفیا در دومین روز از این کنفرانــس که به میزبانی انجمن 
حسابرســی داخلی امارات متحده عربی)UAE IAA( در مرکز تجارت 
جهانی دوبی)DWTC( انجام شد، در یک جلسه تعاملی به نام »هوش 
مصنوعی در حرفه حسابرسی داخلی« درباره آینده هوش مصنوعی صحبت 
کرد. موضوع اصلی این کنفرانس انقلاب و تحول در حسابرسی داخلی بود. 
برگزارکنندگان، حضور سوفیا در این کنفرانس هوشمند را به عنوان نمادی از 

آینده هوش مصنوعی توصیف کردند.
در ســال ۲۰۱۸، سوفیا در یک سفر ماجراجویانه ابوظبی را کاوش کرد. او 
در پیست یاس مارینا مسابقه داد، سریع ترین ترن هوایی جهان در شهربازی 
»فراری ورلد ابوظبی« را سوار شد و زیبایی موزه لوور ابوظبی را تجربه کرد. 
موزه لوور ابوظبی یک موزه هنر و تمدن است که در ابوظبی، امارات متحده 

عربی واقع شده  است.
در سال ۲۰۱۷، سوفیا به عنوان یکی از پنج سفیر دانش توسط بنیاد محمد 
بن راشد آل مکتوم انتخاب شد. او در آن زمان به مخاطبان گفته بود: بیایید 
آینده را از امروز شروع کنیم. این ابتکار حرکتی از سوی بنیاد دانش محمد 
بن راشــد آل مکتوم برای ایجاد یک گــروه جهانی از فعالان بود که برای 

غنی سازی دانش در جوامع عربی کار می کردند.

گشت و گذار ربات انسان نما در امارات 

دبیر ستاد توسعه نانو:

 چین با سرعت به سمت توسعه
 تسلیحات مافوق صوت حرکت می کند

سازمان اطلاعات آمریکا اعلام کرد چین سریع تر از روسیه مشغول توسعه تسلیحات با 
سرعت مافوق صوت است.

حتی امکان دارد این کشور هم اکنون اسلحه ای را به کار گرفته باشد که قادر به هدف گیری در مقرهای 
نظامی آمریکا در اقیانوس آرام است.

پل فرایســتلر محقق ارشد بخش تحلیل آژانس اطلاعات دفاع آمریکا در بیانیه ای در این باره گفت: چین 
تصمیم دارد یک موشک بالستیک قاره پیما با کلاهک مافوق صوت بسازد که از سال ۲۰۱۴ میلادی در حال 
آزمایش است.فرایستلر در این باره به کمیته زیرمجموعه نیروهای مسلح مجلس آمریکا گفت: البته چین و روسیه 

تسلیحات مافوق صوت را به طور موفقیت آمیزی آزمایش کرده و احتمالا سیستم های عملیاتی را به میدان آورده 
اند. چین در حوزه پشتیبانی زیرساخت و همچنین سیستم ها از روسیه برتر است. با توجه به سرمایه گذاری وسیع 
و هدفمند و توسعه و آزمایش های مختلفی که چین انجام می دهد این کشور به شدت در زمینه توسعه فناوری 
موشک های معمولی و مافوق صوت هسته ای خود پیشرفت کرده است.به گفته فرایستلر آکادمی آئرودینامیک 
چین ادعا می کند ۳ تونل باد مافوق صوت را راهبری می کند که می توانند سرعت ۸،۱۰ و ۱۲ ماخ را ایجاد کنند.


